



Preliminary Statement

Gender Election Observation Mission (GEOM) Morocco 2016

Press Statement

Presented by Head of Mission Ms. Sabra Bano

Rabat, 9th of October 2016

The Gender Election Observation Mission (GEOM), organised by Gender Concerns International, congratulates the women and men of Morocco, the National Human Rights Council, and the Ministry of Interior on the success of conducting the second Parliamentary elections following the democratic reforms in 2011. The elections took place across the country on Friday the 7th of October and mark consistency and advancement on Morocco's democratic transformation. The women and men that participated alongside each, as voters, candidates and administrators, demonstrate that there is a will for democratic participation and advancement in Morocco. Good practices of political parties nominating young female members as candidates are encouraging.

On the invitation of the National Human Rights Council, Gender Concerns International was pleased to deploy a team of international experts and national staff. It was a short-term mission specifically observing Election Day activities.

Based on the GEOM observations in Morocco 2011 and 2015, the GEOM Morocco 2016 focused on the participation of women outside urban centres, especially the outskirts and surrounding areas of the capital Rabat and Morocco's largest city Casablanca. This strategic focus is set based on previous observations, indicating that there is more attention needed to the vulnerable situation of women in areas outside urban centres. The GEOM Morocco 2016 observed more than 100 polling stations in: Ain Harouda, Kenitra, Sidi Yahya El Gharb, Sala El Jadida, Mohammedia, Tit Melil, Salé, Rabat, and Casablanca.

The GEOM is an international election observation mission with a unique methodology that ensures that elections are observed exclusively from a gender perspective. The overall aim of the GEOM Morocco 2016 is to observe and document women's electoral participation with an ultimate aim of supporting gender-focused electoral reform.

Women's political and electoral participation is key to progress on the road to democracy for all citizens. This Preliminary Statement outlines the GEOM observations and findings at polling stations observed. It includes a set of recommendations for gender-inclusive electoral reform to help enable the free and fair participation of women in deciding the future of governance structures and leadership roles in the country.

Gender Election Observation Mission (GEOM) observations

1. The mission observed with great satisfaction that women were present at polling centres: alone, in groups, and with family members and children. There were no visible incidents of pressure to influence female voters. Good practices were observed of Moroccan men looking after their children outside polling stations to enable women to vote.
2. The participation of older voters, and especially older women, was evident on Election Day. Youth, and especially young women, were not observed participating to the same degree.
3. There was a lack of facilities for voters with a disability. More male voters with a disability assisted by women were observed than female voters with a disability.
4. Staff at polling centres and polling stations was helpful to assist voters, especially older women, to find their assigned polling station, as there was some confusion. There were exceptions with polling centre staff showing indifference. One instance was observed of a staff member at a polling centre that was intimidating voters having problems locating their assigned polling stations. A majority of these voters were elderly women.
5. The number of security personnel was generally small but visible, adding to voter confidence. The mission did not observe the presence of female security personnel at polling centres.
6. There was no visible information material, such as posters, giving instructions on voting procedure at polling centre and stations. The mission observed the need for such information, as demonstrated by a staff member at a polling station giving instructions on the blackboard to an illiterate woman on how to vote.
7. Women were under-represented as staff of observed polling stations. There was a particular scarcity of women as Presidents of the polling stations. There were more female Presidents and staff at observed polling stations in Casablanca in particular.
8. Despite the absence of sex-disaggregated voter lists available at polling centres, polling station staff recorded and was able to present information on the number of female and male voters.
9. Women were underrepresented among political party agents at polling stations. Women's participation was higher in the urban areas than in the other areas.
10. Most political party agents performed in accordance to their roles as observers. However, there were a few incidents where young male political party agents started to interact with voters. This caused some tensions with other party agents.
11. There was no domestic observation mission present, with the exception of one male observer in Casablanca.
12. Plenty of campaign material was found immediately outside of observed polling centres, and in some cases even inside the polling centres.

GEOM recommendations

The Mission recommends:

1. To immediately conduct an evaluation of current voter education policies and campaigns. Practical measures need to be taken to improve the electoral participation and voter turnout of men and women in future elections. The democratic engagement of citizens must be prioritised. This is a continuous process, and should be started immediately. These efforts should have a distinct gender-focus and must include specific actions to encourage the electoral participation of women and especially of young women. Government, political parties, media, women's organisations and civil society are all responsible for this process.
2. To take practical measures to improve availability and visibility of information at polling centres explaining the voting procedure and how to vote. This information should also be tailored to the need of illiterate male and female voters.
3. To offer appropriate facilities and provisions for both male and female voters with disabilities.

The mission re-emphasises the following from the 2015 local elections:

4. To appoint a larger percentage of women as polling station presidents and polling station staff to more closely reflect the population, and to strive for gender parity.
6. To increase the percentage of women as political party agents, and provide additional training for both men and women on guidelines for their roles and responsibilities at polling stations.
7. To increase the number of female security personnel at polling centres in order to raise the confidence of female voters and higher turnout.
8. To establish a Gender-Unit within the National Election Management Body to ensure women's equal and inclusive participation in the electoral process and during the complete electoral cycle.

More about Gender Concerns

Gender Concerns International is a Gender and Development organisation based in The Hague, the Netherlands. The organisation has offices in countries in Asia and the MENA-region. Following the success of the 2011 Morocco GEOM for Parliamentary elections and the 2015 Morocco GEOM for local elections, the 2016 Morocco GEOM for Parliamentary elections were successfully conducted.

For more information, visit: www.genderconcerns.org

For further details and statistics on observations
Contact Benjamin Tidå, Gender Concerns International
Benjamin@genderconcerns.org; [0031 704445082](tel:0031704445082)



Déclaration Préliminaire

Gender Election Observation Mission (GEOM) Maroc2016

Communiqué de presse
Présenté par Madame Sabra Bano - Chef de mission

Rabat, le 9 Octobre 2016

Gender Election Observation Mission (GEOM), organisée par Gender Concerns International, félicite les Marocain-e-s, le Conseil national des droits de l'Homme ainsi que le Ministère de l'intérieur pour le succès de l'organisation des deuxièmes élections parlementaires à la suite des réformes démocratiques en 2011. Les élections ont eu lieu à travers le pays le vendredi 7 Octobre et marquent la consistance et l'avancement de la transformation démocratique du Maroc. Les femmes et les hommes ayant participé-e-s en tant qu'électeurs/électrices, candidat-e-s et administrateurs/administratrices, sont la preuve qu'il existe une volonté de participation démocratique et de progrès au Maroc. Les bonnes pratiques des partis politiques à désigner des jeunes femmes comme candidates sont encourageantes.

Sur l'invitation du Conseil national des droits de l'homme, Gender Concerns International a eu le plaisir de déployer une équipe d'expert-e-s internationaux et du personnel national. Ce fut une mission de courte durée pour observer les activités du jour du scrutin.

Sur la base des observations de GEOM au Maroc en 2011 et 2015, la GEOM Maroc2016 s'est concentrée sur la participation des femmes en dehors des centres urbains, en particulier à la périphérie et dans les environs de la capitale Rabat et la plus grande ville du Maroc, Casablanca. Cette orientation stratégique est dérivée d'observations antérieures dans lesquelles il était clair qu'il faut donner plus d'attention à la situation vulnérable des femmes dans les zones en dehors des centres urbains. La GEOM Maroc 2016 a observé plus de 100 bureaux de vote à: Ain Harouda, Kenitra, Sidi Yahya El Gharb, Sala El Jadida, Mohammedia, Tit Melil, Rabat et Casablanca.

La GEOM est une mission d'observation électorale internationale avec une méthodologie unique qui assure que les élections sont observées exclusivement à partir d'une approche genre. L'objectif global de la GEOM Maroc 2016 est d'observer et documenter la participation des femmes aux élections dans le but ultime de soutenir la réforme électorale en mettant l'accent sur le genre.

La participation politique et électorale des femmes est essentielle pour progresser sur la voie de la démocratie pour tous/toutes les citoyen-e-s. Cette déclaration préliminaire présente les observations et les conclusions GEOM dans les bureaux de vote observés. Elle comprend une série de recommandations pour la réforme électorale du point de vue du genre pour aider et permettre la participation libre et équitable des femmes à décider de l'avenir des structures de gouvernance et des rôles de leadership dans le pays.

Observations de la Gender Election Observation Mission (GEOM):

1. La mission a constaté avec une grande satisfaction que les femmes étaient présentes à l'extérieur et à l'intérieur des centres de vote: seules, en groupes, et avec des membres de la famille et des enfants. Il n'y avait pas d'incidents visibles de pression pour influencer les électrices. Des bonnes pratiques ont été observées, notamment des hommes marocains qui gardaient leurs enfants en dehors des bureaux de vote pour permettre aux femmes de voter.
2. La participation des électeurs/électrices plus âgés, et en particulier les femmes âgées, était évidente le jour du scrutin. Les jeunes, et surtout les jeunes femmes, n'ont pas participé au même degré d'après les observateurs/observatrices.
3. Il y avait un manque d'installations pour les électeurs/électrices en situation de handicap. Plus d'électeurs masculins en situation de handicap assistés par des femmes ont été observés que d'électrices en situation de handicap.
4. Le personnel des centres de vote et les bureaux de vote ont été très utiles pour aider les électeurs et surtout les femmes âgées à trouver leurs bureaux de vote assignés dans le cas de confusion. Il y avait des exceptions notamment du personnel qui montre de l'indifférence et dans un certain cas on a pu constater de l'intimidation.
5. Le nombre de personnel de sécurité était généralement restreint mais visible, ce qui renforce la confiance des électeurs/électrices. La mission n'a pas observé la présence de personnel de sécurité féminin dans les centres de vote.
6. Il n'y avait pas de matériel d'informations visible, tels que des affiches donnant des instructions sur la procédure de vote au niveau des différents centres et bureaux. La mission a constaté la nécessité d'une telle documentation, chose démontrée par un membre du personnel au sein d'un bureau suite à sa prise d'initiative en expliquant la façon de voter à une femme analphabète sur le tableau noir de la salle.
7. Les femmes étaient sous-représentées en tant que membres du personnel des bureaux de vote observés. Il y avait une pénurie particulière de femmes présidentes des bureaux de vote. Le nombre de femmes présidentes et membres a augmenté à Casablanca en particulier.
8. Malgré l'absence des listes d'électeurs/électrices ventilées par sexe disponibles dans les centres de vote, le personnel du bureau de vote a enregistré et a été en mesure de présenter des informations sur le nombre d'électeurs/électrices féminins et masculins.
9. Les femmes étaient sous-représentées parmi les agents des partis politiques dans les bureaux de vote. La participation des femmes était plus élevée dans les zones urbaines que dans les autres zones.
10. La plupart des représentant-e-s des partis politiques performaient conformément à leurs rôles en tant qu'observatrices/observateurs. Cependant, il y avait quelques incidents où des jeunes agents de partis politiques masculins ont commencé à interagir avec les électeurs. Cela a provoqué des tensions avec d'autres agents d'autres partis.
11. Il n'y avait pas de mission d'observation domestique présente, à l'exception d'un observateur masculin à Casablanca.
12. Un grand nombre de matériel de campagne a été constaté immédiatement à l'extérieur des centres de vote observés, et même dans certains cas à l'intérieur des centres de vote.

Recommandations GEOM

La Mission recommande :

1. De mener immédiatement une évaluation des politiques et des campagnes d'éducation des électeurs/électrices actuels. Des mesures concrètes doivent être prises pour améliorer la participation électorale et le taux de participation des hommes et des femmes aux élections futures. L'engagement démocratique des citoyens doit être une priorité. Ceci est un processus continu et doit être démarré immédiatement. Ces efforts devraient avoir une approche genre particulière et doivent inclure des actions spécifiques pour encourager la participation électorale des femmes et surtout des jeunes femmes. Le gouvernement, les partis politiques, les médias, les organisations de femmes et de la société civile sont tous /toutes responsables de ce processus.
2. Prendre des mesures concrètes pour améliorer la disponibilité et la visibilité de l'information dans les centres de vote expliquant la procédure de vote et la façon de voter. Cette information devrait également être adaptée aux besoins des hommes et femmes illettré-e-s.
3. Offrir des installations et des dispositions appropriées pour les électeurs masculins et féminins ayant un handicap.

La mission souligne à nouveau ce qui suit des élections locales de 2015 :

4. De nommer un plus grand pourcentage de femmes en tant que présidentes et membres des bureaux de vote afin de mieux refléter la population, et œuvrer pour la parité entre les sexes.
5. D'augmenter le pourcentage de femmes en tant qu'agents des partis politiques, et de fournir une formation supplémentaire pour les hommes et les femmes sur les lignes directrices pour leurs rôles et responsabilités dans les bureaux de vote.
6. D'augmenter le nombre de personnel de sécurité féminin dans les centres de vote afin d'augmenter la confiance des électrices de sexe féminin et assurer un taux de participation plus élevé.
7. De mettre en place une unité de genre au sein de l'organe de gestion électorale nationale pour assurer une participation égale et inclusive des femmes dans le processus électoral et pendant le cycle électoral complet.

Plus sur Gender Concerns International:

Gender Concerns International est une organisation travaillant sur le genre et le développement basée à La Haye, aux Pays-Bas. L'organisation a des bureaux dans les pays d'Asie et de la région MENA . Après le succès des Maroc GEOM 2011 pour les élections parlementaires et Maroc GEOM 2015 pour les élections locales, La GEOM Morocco 2016 pour les élections parlementaires à été menée avec succès.

Pour plus d'informations, visitez le site: www.genderconcerns.org

For further details and statistics on observations
Contact Benjamin Tidå, Gender Concerns International
Benjamin@genderconcerns.org; [0031 704445082](tel:0031704445082)